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اخبارخبر

رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح در 
دیدار با رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار:

رونق بازار سرمایه و افزایش 
مشارکت مردم موجب تحقق شعار 

سال می شود
در  مسلح  نیروهای  قضایی  سازمان  رئیس 
بهادار  اوراق  و  با رئیس سازمان بورس  دیدار 
در راستای تحقق شعار سال گفت: رونق بازار 
سرمایه و افزایش مشارکت مردم موجب تحقق 

شعار سال می شود.
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری بازار سرمایه 
حجت الاسلام  میزان،  از  نقل  ایران)سنا( به 
اهمیت  بر  تأکید  با  پورخاقان،  والمسلمین 
مشارکت مردم در بازار سرمایه، گفت: افزایش 
آن  رونق  و  سرمایه  بازار  در  مردم  مشارکت 
موجب تحقق شعار سال از سوی مقام معظم 
مشارکت  رویکرد  با  تولید  افزایش  در  رهبری 

مردمی می شود.
مسلح،  نیروهای  قضایی  سازمان  رئیس 
رهبری  معظم  مقام  که  همانطور  افزود: 
عمل  برای  سال  شعار  انتخاب  فرمودند 
از پیش روی  را  باید موانع  و دولتمران  است 

سرمایه گذاری بردارند.
وی در ادامه با تأکید بر برخورد با فساد و 
رانت خواری در کشور، گفت: با توجه به این 
که برخی شرکت های سرمایه گذاری در بورس 
زیرمجموعه نیروهای مسلح هستند، در عین 
حمایت از سرمایه گذاری در این حوزه، هرجا 
رخ  شرکت ها  اینگونه  در  اقتصادی  فساد  که 
بدهد و در صلاحیت سازمان قضایی نیروهای 
مسلح باشد و به ما گزارش شود برخورد قضایی 
خواهیم کرد و در راستای تحقق شعار سال از 

هیچ اقدامی فروگذار نمی کنیم.
در این دیدار مجید عشقی، رئیس سازمان 
بورس و اوراق بهادار نیز گزارشی از وضعیت 
بازار  این  تهدیدات  و  فرصت ها  بازار سرمایه، 

بیان کرد.
وی درباره تعامل طرفین در حوزه آموزش و 
از  دارد  وجود  آمادگی  این  گفت:  آگاه سازی، 
و  آموزش  دو سازمان جهت  این  ظرفیت های 
نظارت های  و  بازار  توسعه  تبیین ظرفیت های 
با بسترهای فسادزا و  موثر هم افزا در مقابله 
تقویت حوزه نظارتی و افزایش اعتماد عمومی 

در بازار سرمایه استفاده شود.
در این دیدار که مسلم محمدیاران، مدیرکل 
حفاظت و اطلاعات سازمان قضایی نیروهای 
مدیرکل  میرعمادی،  اسماعیل  سید  و  مسلح 
اوراق  و  بورس  سازمان  حراست  مرکزی  دفتر 
ضرورت  بر  داشتند،  حضور  کشور  بهادار 
تعامل این دو سازمان در پیگیری مطالبات و 

تسهیل فرآیندهای فیمابین تاکید شد.

استقلال، عضو جدید خانواده گروه 
صنایع پتروشیمی خلیج فارس شد

توسط  استقلال،  باشگاه  سهام  درصد   ۸۵
صنایع  گروه  شرکت های  از  کنسرسیومی 
پتروشیمی خلیج فارس شامل پتروشیمی بندر 
امام، پتروشیمی بوعلی سینا، پتروشیمی شهید 
صنایع  شرکت  و  پارس  پتروشیمی  تندگویان، 

پتروشیمی خلیج فارس امروز خریداری شد.
توسط  استقلال،  باشگاه  سهام  درصد   ۸۵
صنایع  گروه  شرکت های  از  کنسرسیومی 
پتروشیمی خلیج فارس شامل پتروشیمی بندر 
امام، پتروشیمی بوعلی سینا، پتروشیمی شهید 
صنایع  شرکت  و  پارس  پتروشیمی  تندگویان، 

پتروشیمی خلیج فارس امروز خریداری شد.
صنایع  شرکت  عمومی  روابط  گزارش  به 
پتروشیمی خلیج فارس، هلدینگ خلیج فارس در 
راستای اجرای سیاست های کلی چهل و چهارم 
قانون اساسی و به موجب مصوبه هیئت وزیران 
در  واگذاری  هیئت  مصوبه  و   ۱۳۸۶ سال  در 
سال ۱۳۸۹ با انتقال سهام ۱۵ شرکت متعلق به 
شرکت ملی صنایع پتروشیمی تبدیل به هلدینگ 
و شرکت سهامی عام شد و ۲۷ فروردین ۱۳۹۲ 

در بورس اوراق بهادار پذیرفته شد.
گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس که امروز 
بر  دارد،  فعالیت  کشور  استان   ۱۳ گستره  در 
اساس رده بندی جهانی در رده دوم خاورمیانه و 
در رده ۲۷ شرکت های پتروشیمیایی جهان قرار 
میلیارد  هزار   ۱۳۲۰ معادل  بازاری  ارزش  دارد، 

تومان دارد.
شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس همچنین 
رتبه اول بیشترین صادرات، رتبه اول بالاترین 
سودآوری،  بیشترین  اول  رتبه  بازار،  ارزش 
بالاترین  اول  رتبه  و  کشور  صادرات  اول  رتبه 
ارزش افزوده را در بین شرکت های ایرانی به خود 

اختصاص داده است.
جلوگیری حداکثری از خام فروشی و اتکا به 
توان داخل به عنوان سیاست راهبردی هلدینگ 
علی  دکتر  مدیریت  آغاز  زمان  از  خلیج فارس 
هلدینگ  بزرگ ترین  کار  دستور  در  عسکری 
پتروشیمی ایران قرار گرفته است، راهبردی که 
حاصلش توجه ویژه به تکمیل زنجیره ارزش و 
تمرکز ویژه بر ایجاد و توسعه صنایع و پارک های 
ارزش افزوده،  خلق  به منظور  پایین دستی 
اشتغال زایی، تنوع سبد محصولات هلدینگ و 

سودآوری قابل توجه برای سهام داران است.
گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس که سال 
گذشته موفق به راه اندازی دو پروژه ملی پالایشگاه 
گچساران  پتروشیمی  و  خلیج فارس  هویزه  گاز 
شده امروز ۳۳ طرح به ارزش ۱۵ میلیارد دلار را 
در دست اجرا دارد که با بهره برداری از آنها گام 

بلندی به سوی قله برداشته خواهد شد.

ندارد.  تمامی  روزها  این   ۱۴۰۳ حقوق  ماجرای 
کارگران نه تنها این روزها مطالبه اصلاح افزایش 
۳۵ درصدی حقوق را دارند، بلکه در حال حاضر 
با ماجرایی جدید روبه رو شده اند که شاید حقوق 
آن ها بر سر تعطیلی پنج شنبه ها کاهش پیدا کند. 

اگرچه معاون وزیر کار، آن را تخلف می داند.
داستان از این جا آغاز شد که خانه صمت در 
نامه ای به مجلس اعلام کرد: میزان ساعت کاری 
هفتگی ۴۴ ساعت در هفته است و اگر یک روز 
تعطیلی به ایام کاری اضافه شود، به تبع آن مزد 

کارکنان و کارگران نیز ۱۰ درصد کاهش می یابد.
به  نامه ای  در  ایران  صمت  خانه  واقع  در 
تعطیلی  از  انتقاد  ضمن  مجلس  نمایندگان 
پنجشنبه ها به شنبه ها اعلام کرد که در قانون کار 
میزان ساعت کاری هفتگی ۴۴ ساعت در هفته 
کاری  ایام  به  تعطیلی  روز  یک  چنانچه  و  است 
اضافه گردد ساعات کاری هفتگی ۴ ساعت کاسته 
شده و به تبع آن مزد کارکنان و کارگران نیز ۱۰ 

درصد کاهش خواهد یافت.
این که  به  توجه  با  است:  آمده  نامه  این  در 
به دو روز در  افزایش تعطیلات و کشور  لایحه 
هفته در شرف رسیدگی و بررسی و اتخاذ تصمیم 
توسط آن مجلس است، با توجه به اخبار منتشره 
به  پنج شنبه  روز  دارد  احتمال  این که  بر  مبنی 
عنوان روز دوم تعطیلی هفتگی به تقویم کشور 
افزوده شود بر خود لازم می دانیم همانطور که 
به  با توجه  یادآور شویم که  اعلام کرده ایم  قبلا 
غالب  در  یک شنبه  و  شنبه  روزهای  تعطیلی 
ایرانی که در  کشورهای جهان فعالان اقتصادی 
بازارهای جهانی حضور دارند ناچار خواهند شد 
فقط از ظرفیت سه روز کاری استفاده کرده و به 
کار و فعالیت اقتصادی بین المللی بپردازند ولی 
چنانچه تعطیلات دو روزه شامل روزهای جمعه 
و شنبه پیش بینی شود تعداد روزهای مشترک 
کاری کشور ایران با بازارهای جهانی به جای سه 
روز، ۴ روز خواهد شد و این یک روز به تنهایی 
۲۵ درصد به فرصت و امکان فعالیت اقتصادی 
بین المللی خواهد افزود و تحقق منافع اقتصادی 
فراهم  قبول تری  قابل  و  بهتر  میزان  به  را  ملی 
خواهد ساخت و در صورت خلاف آن ۲۵ درصد 
بیشتر فرصت کار و رقابت را از دست خواهیم 

داد.
در ادامه این نامه تاکید شدا است؛ در اتخاذ 
تصمیم در این خصوص با لحاظ کردن منافع ملی 
و توجه به اینکه حصول حمایت و جهش تولید 
و لازمه آن که سهولت و رونق تجارت بین المللی 
فراهم  ایجاب می کند که هم تسهیل لازم  است 
راه  سر  بر  جدیدی  مشکلات  که  این  هم  و  آید 
بخش تولید ایجاد نشود از تعطیل کردن یک روز 
کاری مفید اجتناب ورزیده و چنانچه اراده قطعی 
است  روز  دو  به  تعطیلات  افزایش  بر  مجلس 
تعطیلی روز جمعه و شنبه ملاک قرار گیرد و از 

تعطیلی پنج شنبه به جای شنبه اجتناب شود.
واکنش وزارت کار به کاهش حقوق

درپی این اظهارات خانه صمت ایران در نامه ای 
تعطیلی  از  انتقاد  ضمن  مجلس  نمایندگان  به 
قانون  در  که  کرد  اعلام  شنبه ها  به  پنجشنبه ها 
در  ۴۴ساعت  هفتگی  کاری  ساعت  میزان  کار 
ایام  به  تعطیلی  روز  و چنانچه یک  است  هفته 
کاری اضافه گردد ساعات کاری هفتگی ۴ساعت 
کاسته شده و به تبع آن مزد کارکنان و کارگران 
نیز ۱۰درصد کاهش خواهد یافت. معاون وزیرکار 

در واکنش به نامه خانه صمت مبنی بر کاهش 
تعطیلی  صورت  در  کارگران  حقوق  ۱۰درصدی 
۵شنبه ها گفت:کاهش حقوق کارگران در صورت 
تعطیلی ۵ شنبه تخلف است.درصورتی که چنین 

تخلفی صورت گرفت باید جلوی آن گرفته شود.
محمد چکشیان، معاون وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در ادامه درباره اعلام خانه صمت مبنی 
تعطیلی  با  کارگران  بر کاهش ۱۰درصدی حقوق 
اجرایی  نمی تواند  حرف  این  گفت:  پنجشنبه ها 
شود، چون تخلف است و کسی نمی تواند حقوق 
کارگر را کم کند و خلاف قانون کار اقدام کند لذا 
باید  در صورتی که چنین تخلفی صورت گرفت 

جلوی آن گرفته شود.
مطالبه  کارگران،  حقوق  از  صیانت  چکشیان 
حقوق و دستمزد، نظارت برکارگاه ها و مشکلات 
کارخانجات، تخلفات صورت گرفته در بنگاه ها و 
ماموریت های  جمله  از  را  ایمنی  مباحث  اجرای 
اجتماعی وزارت کار برشمرد و  معاونت فرهنگی 
گفت: اگر در حوزه فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
اتفاقاتی که طی ۳سال گذشته افتاده با دوره قبل 
مقایسه و بررسی شود می بینیم که این وقایع و 
و  کیفی  و  لحاظ کمی  به  که  تغییراتی  و  آمار ها 
پشتوانه های اسناد بالادستی صورت گرفته بسیار 
بوده است با این حال این اتفاقات نمی تواند عقب 

ماندگی های چند ساله را جبران کند.
این اظهارات در حالی است که پرونده مزد سال 
۱۴۰۳ پرسروصدا بسته شد؛ به طوری که شورای 
کارگران  حقوق  درصدی   ۳۵ افزایش  کار،  عالی 
فعالان  کرد.  تصویب  کارگران  امضای  بدون  را 
کارگری اعتقاد دارند که کارگران به دلیل این که 
میزان رقمی که برای دستمزد تعیین شده، کمتر 
از هزینه ها و شرایطی است که بتوانند نیازهای 
زندگی خانوار را تامین کنند، همچنان این مطالبه 

جدید  سال  دستمزد  خصوص  در  که  دارند  را 
بازنگری صورت گیرد و جلسات مزد برگزار شود 
تا دستمزد با رضایت و امضای آنها دوباره تعیین 
مساله  این  کارفرمایان  و  کار  وزارت  ولی  شود 
تصویب دستمزد سال ۱۴۰۳ را پایان یافته تلقی 
کرده و تاکنون زیربار این موضوع نرفته اند. البته 
تبیین  نشست  حاشیه  در  چکشیان  محمدرضا 
برنامه های هفته کارگر درباره افزایش ۳۵ درصدی 
دستمزد کارگران گفت:»افزایش حقوق دستمزد 
جامعه  مطلوب  است  ممکن  تورمی  شرایط  در 
کارگری نباشد، ولی باید دقت داشته باشیم که 
سه  در  کارگری  دستمزد  حوزه  در  که  افزایشی 
سال دولت سیزدهم صورت گرفته بسیار بیشتر از 
افزایشی بوده که در حوزه کارمندی صورت گرفته 

است.«
بزرگ ترین  تهدید حقوق کارگران چیست؟

حمید حاج اسماعیلی، کارشناس بازار کار هم در 
گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین در پاسخ به این 
پرسش که آیا کاهش کار، حقوق کارگران را تهدید 
قانون  در  که  آنچه  براساس  می گوید:  می کند، 
آمده، یک کارگر برای این که بتواند حقوق کامل 
را دریافت کند، باید ۴۴ ساعت در هفته کار کند. 
طبیعی است که اگر کارگری بیشتر از این ساعت 
کار کند، دستمزد خود را قالب اضافه کار دریافت 
کارگر کسر  از حقوق  کار کند،  اگر کمتر  و  کند 
وجود  گذشته  از  که  است  روالی  این  می شود. 

داشته و چیز جدیدی نیست.
وی می افزاید: متاسفانه برخی افراد موضوعات 
را طوری در رسانه ها مطرح می کنند که موجب 
نگرانی جامعه کارگری می شود. این که پنج شنبه 
یا یک روز دیگر تعطیل شود، از حقوق کارگران 
به نظر من حرف غیر بی ربطی  کاسته می شود، 
و  بنگاه ها  از  خیلی  هم  گذشته  از  چون  است. 

این ساعت  و  پنج شنبه تعطیل هستند  کارگاه ها 
این  بر  است.  شده  توزیع  هفته  طول  در  کاری 
برای  مبحثی  چنین  هم  آینده  در  اگر  اساس 
باز هم  باشد،  تعطیلات اضافه در کشور مطرح 

طبق روال گذشته باید این شرایط اجرا شود.
این کارشناس بازار کار اما در این میان متذکر 
می شود: بزرگ ترین تهدید حقوق نیروی کار در 
کشور عدم رعایت قانون و عدم حمایت دولت از 

کارگران است.
نظارت  عدم  می کند:  تاکید  حاج اسماعیلی 
نیروی  بی رویه  و حضور  قانون  اجرای  در  دولت 
کار خارجی در بازار کار ایران، مهمترین تهدیدات 
حقوق کارگران است. در کنار این موارد، تورم و 
ناامیدی  موجب  گرانی ها  و  اقتصادی  نابسامانی 
یادآور  شد.وی  خواهد  کار  بازار  در  کارگران 
دولت  حاضر  حال  در  من  نظر  به  می شود: 

بزرگترین تهدید حقوق کارگران است.
چرا تعطیلی شنبه ها بهتر است؟

می گوید:  همچنین  کار  بازار  کارشناس  این 
را  تمایل  این  حاضر  حال  در  خصوصی  بخش 
دارند که شنبه تعطیل باشد، چون تعطیلی شنبه 
در خیلی از کشورهای همسایه و منطقه تعطیل 
است و آن ها این کار را در هماهنگی با کشورهای 
اروپایی و آمریکایی انجام دادند، چون می خواهند 

در تعامل با اقتصاد دنیا باشند.
گذشته  از  ما  می کند:  عنوان  حاج اسماعیلی 
متاسفانه این روزها را از دست دادیم. خود ما هم 
روزهایی تعطیل هستیم که تجار، تولیدکنندگان 
به  روزها  آن  در  نمی توانند  اقتصادی  فعالان  و 
دلیل تعطیلی در ایران ارتباط با دنیا برقرار کنند. 
این هم به اقتصاد ما لطمه زده است و هم باعث 
اقتصادی  ظرفیت های  از  زیادی  بخش  که  شده 

کشور را از دست دهیم.

خطر بزرگ برای حقوق کارگران چیست؟

 کاهش دستمزدها در موج شدید تورمی
گروه اقتصاد - حاج اسماعیلی تاکید می کند: عدم نظارت دولت در اجرای قانون و  حضور بی رویه نیروی کار خارجی در بازار کار ایران، مهمترین تهدیدات 

حقوق کارگران است. در کنار این موارد، تورم و نابسامانی اقتصادی و گرانی ها موجب ناامیدی کارگران در بازار کار خواهد شد.

کارگران نیز 
روزهایی تعطیل 

هستند که 
فعالان اقتصادی 

نمی توانند در 
آن روزها به 

دلیل تعطیلی 
با دنیا ارتباط 
برقرار کنند و 
این به اقتصاد 
ما لطمه زده و 

هم باعث شده 
که بخش زیادی 

از ظرفیت های 
اقتصادی کشور 

از دست برود

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران با بیان اینکه بنگاه های 
اقتصادی بنیاد شهید مطابق ابلاغیه رهبری به بنیاد مستضعفان واگذار می شوند، 

گفت: می خواهیم به یک سازمان مطالبه گر تبدیل شویم.
به گزارش روابط عمومی بانک دی به نقل از حیات، سیدامیرحسین قاضی زاده 
ایثارگران در همایش  هاشمی معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور 
سراسری مدیران بنیاد شهید، گفت: مسیر کسب رضایت خداوند رحمان برای ما 
روشن و واضح است. قطعا کسب رضایت جامعه ایثار و شهادت در کسب رضایت 
خداوند است و اگر به نحوی خدمت کنیم که آنها از ما راضی باشند، حتما خداوند 

متعال هم از ما راضی می شود.
وی ادامه داد: بعضا کاری را انجام می دهیم و برای آن تحقق آن می دویم اما 
محصول نهایی حاصل نمی شود، اقدامات زیادی را در این زمینه می توانیم نام ببریم.
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران افزود: اقدامات در امور مادی خانواده ایثارگران 
اگر تبدیل به ارتقای شاخص رفاه اجتماعی، شاخص عدالت و کاهش آسیب اجتماعی 
آنها نشود، نشان دهنده عملکرد نادرست و ناموثر ماست. وی تاکید کرد: طبق 
فرمایش امامین انقلاب، بنیاد شهید به عنوان افضل نهادها باید افضل عملکردها را 
داشته باشد. همکاران ما باید از افق دیگری به موضوعات نگاه کنند و به عنوان یک 
سازمان تمدن ساز و سازمانی که می خواهد جامعه نمونه بسازد آنهم در جامعه ای 
که افراد از قبل آمادگی داشته اند و نیمی از مسیر را طی کرده اند. قاضی زاده هاشمی 
ادامه داد: کسانی که به جامعه ایثارگری پیوسته اند خودشان نیمی از مسیر را رفته 

اند و ما نباید بگذاریم که آنها به علت مسائل روزمره از مسیر خارج شوند.
نگاه به موضوعات مختلف در سراسر کشور با یک زبان مشترک

وی با بیان اینکه امسال برای سومین سال پیاپی برنامه عملیاتی بنیاد شهید اجرایی 
می شود به لزوم تدوین چنین برنامه ای اشاره کرد و یادآور شد: تصمیم گرفته شد تا 
بر مبنای یک برنامه و زبان مشترک به موضوعات نگاه و بر اساس معیارهای مشترک 

اقداماتی انجام شود و ارزیابی اتفاق بیفتد.
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران با اشاره به اینکه تمام تلاش و زحماتی که 
همکاران و دوستان در طی این چهل سال برای بنیاد شهید کشیدند، قابل سپاس و 
تشکر است، تاکید کرد: با وجود اینکه طی یک یا دو مرحله، برنامه های استراتژیک و 
چشم اندازهایی برای بنیاد نوشته شده بود و گروه های مطالعاتی با هزینه های قابل 
توجهی به کار گرفته شده بودند، اما به دلیل نبود برنامه عملیاتی و پیوست بودجه ای، 

این برنامه اجرا و جاری نشده بود.
وی در ادامه افزود: ما با توجه به تجاربی که داشتیم، تصمیم گرفتیم با استفاده از 
سیاست های کلی ابلاغ شده و قانون اساسنامه برنامه جامع و مشترکی تهیه شود. 
به طور مثال در گام اول با اصلاح روندها، به دنبال ایجاد عدالت توزیعی بودیم و 
به کسانی که نیازمند بوده و برخوردار نشده اند، خدمت رسانی بیشتری انجام دادیم.

قاضی زاده هاشمی ادامه داد: در گام دوم می خواهیم به یک سازمان مطالبه گر 
تبدیل شویم. آن چیزی که در نقطه آغاز قرار داریم این است که ذره ذره ضمن اینکه 
نقش بالادستی بنیاد شهید در سیاست گذاری و پیگیری قوانین مرتبط با ایثارگران 
را دنبال می کنیم، به سمت یک سازمان راهبردی حرکت کنیم که این سازمان باید 

تعریف کننده نقش ها برای سازمان های مختلف باشد و آن را دنبال کنند.
حرکت بنیاد شهید به سمت دولت کاملا هوشمند

وی صحبت هایش را اینگونه ادامه داد: ما در حال حرکت به سمت جلو هستیم؛ 
به طور مثال، در حوزه ایجاد عدالت هرچند نمی توانیم ادعا کنیم که به طور کامل، 
عدالت برقرار کردیم؛ اما می توانیم بگوییم آن را برای اجرا پایه گذاری و بعضی از 

آئین نامه ها را اصلاح کردیم.
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران با بیان اینکه تاکنون تلاش شده انضباطی در این 
زمینه ایجاد شود، افزود: امیدواریم با استقرار کامل نظام هوشمند در بنیاد شهید به 
دولت کاملا هوشمند برسیم و در ادامه در این مسائل پیشرفت کنیم و جلوتر برویم.

 خلاصه مفهوم ایثار و شهادت در سه بخش
وی در مورد پررنگ کردن نقش فرهنگ ساز بنیاد شهید خاطرنشان کرد: بنیاد 
شهید به گفته رهبر معظم انقلاب، کمربسته حوزه فرهنگ ایثار و شهادت است 
و باید بتواند نقش محوری فرهنگ سازی ایثار و شهادت را ایفا کند. ما نمی توانیم 
فرهنگ ایثار و شهادت را از فرهنگ اهل بیت جدا کنیم و بگوییم این دو از هم جدا 
هستند. قاضی زاده هاشمی ادامه داد: اگر امروز ایثاری در جامعه وجود دارد، منشأ 
آن، پیروی از حسین )ع( و یارانش است. اگر شهادتی در جامعه هست، به خاطر 
حضرت زهرا)س( است و نمی شود اینها را از هم جدا کرد. مفهوم بالادستی توسعه 
و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت، در ترویج فرهنگ اهل بیت،  مفهوم میان بخشی 
آن توسعه فرهنگ شهدا و در پایین دستی ایثار اجتماعی، فعالیت های داوطلبانه، 
خدمت به خلق، توجه به دیگری، گذر از خود و موضوعاتی است که دوستان بنیاد 

شهید با قدرت و قوت دنبال خواهند کرد.
نقدها به بنیاد شهید را با دل و جان می پذیریم

وی در مورد طراحی برنامه های این بنیاد به صورت گام به گام خاطرنشان کرد: 
هرچند باید آرمانی به اهداف این بنیاد نگاه کنیم؛ اما این برنامه ریزی باید به گونه ای 

باشد که امکان تحقق گام به گام را داشته باشیم.
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران ادامه داد: بخش های مختلف این برنامه را، 
و ساختاری،  نهادی  اصلاح  انسانی،  نیروی  آموزش  انسانی،  نیروهای  انگیزه های 

نظارت، ارزیابی، سوال، پرسشگری و مطالبه گری و... تشکیل می دهد.
بیرون و  این مولفه ها یعنی صف، ستاد، محیط داخل و  افزود: مجموعه  وی 
همکاران ما در بنیاد باید به صورت زنجیره وار درست عمل کنند تا نتایج مطلوب آن 
حاصل شود و در این مسیر از هیچ نقدی گریز نمی کنیم. امیدوارم ضمن اینکه برنامه 
عملیاتی ابلاغ می شود، هر سه ماه یکبار همکاران ما آن را بازخوانی برگزار کنند تا 
ببینیم در محیط آیا این برنامه ریزی و طراحی کنونی، چقدر موثر بوده و آیا راهی که 

رفتیم درست بوده و ایرادات آن چه بوده است.
آسیب شناسی عملکرد برنامه های قبلی بنیاد شهید

قاضی زاده هاشمی با اشاره به تفاوت عملکرد بنیاد شهید در استان های مختلف در 
موضوعات مختلف، تاکید کرد: این موضوعات باید آسیب شناسی شود تا سال بعد 
برای طراحی برنامه عملیاتی از تجربه امسال استفاده شود؛ همان  طور که در برنامه 

فعلی نیز به عملکرد سال های گذشته برای ارتقای نتایج توجه شده است.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: اگر می خواهیم نقش راهبردی بنیاد شهید را ایفا 
کنیم، باید به این توجه کنیم که آثار خدمات ارائه شده در بنیاد شهید استان مربوطه 
چقدر رشد داشته است، به طور مثال، ایثارگران تعداد زیادی پرونده حقوقی دارند 

که به دلیل آگاهی کم حقوقی و نبود مشاوران حقوقی مناسب درگیر آن شده اند.
کاهش پرونده های حقوقی ایثارگران

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران صحبت هایش را اینگونه 
ادامه داد: ما تلاش کرده ایم دانش حقوقی ایثارگران و جامعه هدف رشد پیدا کند و 
یا افرادی در بنیاد معرفی شوند که ایثارگران برای حل این پرونده ها به آنها مراجعه 
کنند.  وی اضافه کرد: آثار این خدمات در کاهش پرونده هایی که به اصطلاح منجر 
به کلاهبرداری از جامعه ایثارگری شده، نمود دارد. همکاران ما در بنیاد شهید در 

پایش برنامه عملیاتی توجه کنند که در این مسیر موانعی همچون مانع محیطی در 
استان های مختلف وجود خواهد داشت.

برداشتن موانع از سد راه پایش طرح عملیاتی
وی با بیان اینکه دوستان توجه کنند که در پایش طرح عملیاتی، حتما موانعی سر 
راه است، تصریح کرد: ممکن است این سراسری باشد یا در یک منطقه و یک استان 

خاص. طبیعتاً برای اینکه برنامه به نتیجه برسد، باید این موانع رفع شوند.
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران در ادامه خاطرنشان کرد: چند وقتی پیش بحثی 
اینجا و در یک جلسه  مطرح شد و مدیرکل ارتباطات و مراجعات مان می گفت، بیش 
از ۷۰ درصد مراجعان به بنیاد، کسانی هستند که وقتی با کارشناس ستادی صحبت 
می کنند، مشکل آن فرد حل می شود. یعنی مشکل ۷۰ درصد از کسانی که مراجعه 
می کنند و مکاتباتی که با رئیس جمهور و خود ما در سفرهای استانی می شود، 
در سیستم داخلی قابل حل است. وی افزود: وقتی مشکل ۷۰ درصد مراجعین 
ما به این شکل حل می شود مفهومش چیست؟ یعنی در بین این مراجعین، ۳۰ 
درصد خواسته شان شدنی و در چهارچوب قوانین نیست و ۷۰ درصد محق هستند. 
سوال این است چرا قبل از مراجعه به ستاد، دفتر رییس جمهور و یا دفتر مقام 
معظم رهبری مشکل شان حل نشده است؟ پاسخ این است که شخصی که مسئول 
پاسخگویی بوده یا آموزش ندیده و مسائل را بلد نیست و نه بلد است سوال کند و 
مشکل ارباب رجوع را رفع کند و در نهایت یک جواب سربالا می دهد و آن شخص را 

پاس می دهد به جای دیگر یا قدرت اقناع آن ۳۰ درصد را ندارد.
 بنیاد سازمانی است که حقوقی و قانونی عمل می کنند

قاضی زاده هاشمی در ادامه صحبت هایش بیان کرد: ما یک سازمانی هستیم که 
کاملاً حقوقی و قانونی عمل می کنیم و قانون گذار بعضا تا جزئی ترین امورمان را 
هم مشخص کرده است و قدرت انعطافش در خیلی از موارد مورد مراجعه مثل 
کمیسیون پزشکی و احراز و... پائین بوده و ضابطه مند است. در خیلی از موضوعات 
بنیاد نمی تواند دخل و تصرفی داشته باشد و اگر این کار را انجام دهد، کار غیر قانونی 
است. مطمئنا دستگاه های نظارتی به دقت رصد می کنند که مطلع هستید در گذشته 

هم برخی مدیران مربوطه در این زمینه دچار چالش شدند.
وی خطاب به مدیران استانی افزود: باید وقتی برای همکاران خودتان بگذارید، 

هم آموزش دهید و هم ارزیابی کنید و سطح کیفی افراد غیر مناسب را ارتقا دهید.
میز هاتف از امروز تبدیل به میز رسیدگی به شکایات می شود

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران با اشاره به تغییر ماهیت میز هاتف به میز 
رسیدگی به شکایات عنوان کرد: هر مراجعه کننده به ستاد را یک شکایت در نظر 
می گیریم.  نامه ای که به رئیس جمهور و دفتر مقام معظم رهبری داده می شود، را 
یک شکایت در نظر می گیرم و به عنوان یک شکایت از سوی بازرسی مان مورد بررسی 
قرار خواهد گرفت و اگر حق با او باشد، بررسی می کنیم چه کسی و در کجا باید پاسخ 

او را می داده و چرا پاسخ نداده است.
رشد چشمگیر در حوزه بیمه درمان

وی در ادامه اظهار کرد: معیار اصلی مان میزان نارضایتی است. دو روز گذشته در 
استان بوشهر و در شهرستان دشتی حضور داشتیم؛ یکی از موضوعاتی که مطرح 
شد، این بود که در تقویت منابع مالی و در نوع خدماتی که در حوزه بیمه درمان 
رشد چشمگیری داشتیم. قاضی زاده هاشمی ادامه داد: سرانه ایثارگران در زمانی که 
وارد بنیاد شهید شدیم، ۱۷۴ هزار تومان بود و در حال حاضر ۵۷۰ هزار شده است؛ 
درحالی که منابع ما رشد نداشت و در حال حاضر پرداخت ها بر مبنای گزارش ها به 

روز شده و خدمات توسعه یافته است.

ماموریت به بنیاد شهید از ۲۰ سال پیش برای خروج از بنگاه داری در بخش 
اقتصادی

وی با اشاره به اقدامات کلان صورت گرفته در بنیاد شهید اظهار کرد: یک ماموریتی 
از ۲۰ سال پیش برای خروج از بنگاه داری در بخش اقتصادی، به بنیاد شهید داده 
شده بود. این موضوع محل بحث بود زیرا مشخص نبود کجا ماموریت مان است 

و کجا ماموریت مان نیست و یا بنگاه ماموریتی و بنگاه غیر ماموریتی کدام است؟
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران اضافه کرد: از مجموعه دفتر مقام معظم رهبری 
ابلاغیه ای به ما صورت گرفت و چارچوب کار برای مان مشخص شد. از آن زمان 

شروع به اقدام کردیم و در حال حاضر، اجرای آن ابلاغیه در حال اتمام است.
مجموعه گروه شاهد، به خانواده شهدا واگذار می شود

وی صحبت هایش را اینگونه ادامه داد: مجموعه گروه شاهد که متعلق به فرزندان 
و خانواده های شهداست، چهل سال در حبس بنیاد بود؛ اما به  زودی مجمع آن با 
ثبت نام افراد برگزار شده و هیات امنا انتخاب می شود تا مدیریت مجموعه گروه 
شاهد به خود این عزیزان واگذار شده و از این به بعد، بنیاد شهید نقش حمایتی در 
این مجموعه دارد نه نقش مدیریتی. قاضی زاده هاشمی در خصوص مجموعه کوثر 
اینگونه توضیح داد: مقرر شد تا مدیریت بنگاه های اقتصادی را به بنیاد مستضعفان 
واگذار کنیم و به اندازه دارایی تعیین شده توسط موسسه وابسته به دفتر مقام معظم 

رهبری شناسایی شده است سهام غیر مدیریتی به ما واگذار خواهد شد.
تشریح آخرین وضعیت بانک دی

وی در ادامه در خصوص بانک و بیمه دی اینگونه اظهارنظر کرد: برنامه ای خاص 
از جانب بانک مرکزی به ما ابلاغ شده است که حدود ۲۰ تا ۳۰ درصد آن پیش 
رفته است. قاضی زاده هاشمی اضافه کرد: در حوزه بانک دی موانع ما بیشتر است، 
به دلیل اینکه زمانی که بانک دی را تحویل گرفتیم، ماده ۱۴۱ شده و نماد آن بسته 
بود، سه سال از تشکیل نشدن مجمع آن می گذشت، یک ناترازی هنگفت داشت 
اما امروز جزو بانک هایی است که از ردۀ در حال انحلال، به ردۀ اصلاح پذیر تغییر 
پیدا کرده است. معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران همچنین 
گفت: در حوزه های ایجاد بخش هایی که جزء ماموریت های بنیاد با تعریف جدید 
است، مانند حوزۀ علمی، پژوهشی، تربیتی و ... بنیاد شهید به عنوان یک سازمان 
نهادساز باید نقشی جدی در ایجاد و تربیت نسل آینده و مدیران کشور ایفا کند. 
ان شاءالله در اصلاح ساختار استان ها این بخش به شما ابلاغ می شود که مسئولیت 

شما خواهد بود.

قاضی زاده هاشمی مطرح کرد
بانک دی در مسیر تحول در حال حرکت است


